
PROTOKÓŁ Nr XLIII/10

z przebiegu XLIII sesji Rady Miejskiej w Wyrzysku,

która odbyła się w dniu 21 maja 2010 r.
 od godziny 1200 do 1537 na sali widowiskowej przy Szkole Podstawowej  w Wyrzysku. 

Obecni:

•Radni Rady Miejskiej w Wyrzysku, lista obecności stanowiąca załącznik nr 1

•Maria Bratkowska – Burmistrz Wyrzyska,

•Ireneusz Subczyński – Radca Prawny,

•Małgorzata Martin – Mucha – Skarbnik Gminy,

•Wiesława Krasocka – Sekretarz Miasta i Gminy Wyrzysk.

•Kierownicy Referatów Urzędu Miejskiego, samodzielne stanowiska oraz pracownicy Urzędu,

•Kierownicy jednostek i zakładów budżetowych,

•Inni gości  : 

•Mirosław Mantaj – przewodniczący Rady Powiatu w Pile,

•Adam Nowak – Radny Rady Powiatu w Pile,

•Wiesław Dobrzyński – Z-ca Komendanta Powiatowego Policji w Pile,

•Robert Komarnicki – Z-ca Komendanta Straży Pożarnej,

•Wojciech Szutkowski – sekretarz Powiatu,

•Stefania Wojtkowiak – przewodnicząca Towarzystwa Przyjaciół Dzieci,

•Barbara Piorunowska – Prezes Towarzystwa Przyjaciół Wyrzyska,

•pozostali goście zaproszeni na uroczystą sesję Rady Miejskiej w Wyrzysku,

•Dominika Łoboda – przedstawiciel prasy lokalnej,

•Sołtysi- lista obecności stanowiąca załącznik nr 2.



Porządek sesji po zmianach:

1. Otwarcie sesji.

2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

3. Wybór sekretarza obrad.

4. Przedstawienie porządku sesji.

5. Wspomnienie  20  –  lecia  samorządu  gminnego  oraz  wystąpienia  burmistrza,  radnych 

i zaproszonych gości.

6. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

7. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym, w tym z wykonania 

uchwał Rady Miejskiej.

8. Informacja  Przewodniczącego  Rady Miejskiej  i  Radnych  o  działaniach  podejmowanych 

w okresie międzysesyjnym.

9. Wystąpienia radnych Rady Powiatu w Pile oraz innych gości.

10. Rozpatrzenie projektów uchwał Rady Miejskiej w Wyrzysku w sprawach:  

1) zmian w budżecie Gminy Wyrzysk na 2010 r.,

2)  zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Osiek n/Not. - budowa hali sportowej 

przy Gimnazjum,

3)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Osiek  n/Not.  -  dobudowa  gabinetu 

stomatologicznego przy Ośrodku Zdrowia,

4) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – rozbudowa obiektu OSP,

5)  zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – budowa parkingu miejskiego 

i drogi wewnętrznej z miejscami postojowymi,

6)  zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:Budowa  sieci  kanalizacji  sanitarnej 

z przepompowniami na terenie wsi Żelazno, Dąbki z rurociągiem tłocznym do Osieka nad 

Notecią,

7) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Kosztowo – budowa drogi asfaltowej do 

Szkoły Podstawowej z parkingiem,

8)  zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Wyrzysk  –  budowa  nawierzchni 

ul. Szpitalnej,

9) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – utwardzenie ulicy Leśnej,

10) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – utwardzenie ulicy Dębowej,

11)  zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Osiek  n/Not.  -  budowa  nawierzchni 

z odwodnieniem w ul. Wyrzyskiej (do drogi wojewódzkiej ),

12) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Remont drogi gminnej nr 129320 P na 
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odcinku: droga krajowa nr 10 – droga wojewódzka nr 194,

13)  zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  uchwalenia  Gminnego  Programu  Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2010 rok,

14) przyjęcia „Gminnego Programu opieki nad zabytkami na lata 2010-2013”,

15) udzielenia bonifikaty od opłaty z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego 

w prawo własności nieruchomości.

11. Informacja Przewodniczącego Rady o złożonych w okresie międzysesyjnym interpelacjach 

i odpowiedziach na te interpelacje.

12. Interpelacje i zapytania radnych.

13. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

14. Wystąpienia sołtysów.

15. Wolne głosy i wnioski.

16.  Zakończenie obrad. 

1. Otwarcie sesji.

Przewodniczący  Rady,  Pan  Stefan  Rymer  otworzył  XLIII  Sesję  Rady  Miejskiej  w  Wyrzysku 

podkreślając jej szczególny charakter, gdyż powiązana była z obchodami 20-lecia przywrócenia w 

Polsce  samorządu  lokalnego  –  gminnego.  Po  czym  serdecznie  przywitał  radnych  aktualnej  V 

kadencji, Panią burmistrz, skarbnik, sekretarz, zastępcę burmistrza oraz radcę prawnego. Następnie 

równie  serdecznie  przewodniczący  powitał  radnych  Rady  Powiatu  w  Pile  w  osobach:  Pana 

Mirosława Mantaja  –  przewodniczącego Rady Powiatu,  Pana  Adama Nowaka – radnego Rady 

Powiatu,  Pana Wojciecha  Szutkowskiego – sekretarza  Rady Powiatu,  który jest  reprezentantem 

powiatu pilskiego. Ponadto bardzo mile przewodniczący powitał pierwszego zastępcę Komendanta 

Powiatowego  Policji  w  Pile  –  Pana  Wiesława  Dobrzyńskiego,  zastępcę  Komendanta  Straży 

Pożarnej  –  Pana  Roberta  Komarnickiego,  grono  Pań  i  Panów radnych  z  czterech  poprzednich 

kadencji  tj.  Od  roku  1990  do  2000  z  przewodniczącymi  rad  z  tego  okresu  w  osobach:  Pana 

Ireneusza  Przydziała,  Pana  Damiana  Losa  oraz  Pana  Romana  Łukę.  Równie  serdecznie 

przewodniczący powitał  Panów burmistrzów poprzednich kadencji  w osobach:  Pana Franciszka 

Tamasa,  Pana Tadeusza Perlińskiego wraz z  ich zastępcami jak i  również członkami  zarządów 

kadencji od pierwszej do trzeciej. Niezmiernie miło jest mi powitać Panie Panów sołtysów oraz 

wszystkich pozostałych zaproszonych gości oraz pozostałe osoby uczestniczące w dzisiejszej sesji – 

powiedział przewodniczący. Ponadto przewodniczący powiedział, że nie wszystkim radnym oraz 

pracownikom samorządowym było doczekać tego dnia i w związku z powyższym przewodniczący 

poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie ich pamięci minutą ciszy.  
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2. Stwierdzenie prawomocności obrad.

W chwili otwarcia w obradach uczestniczyło 13 radnych, tj. 86,6 % ustawowego składu organu. 

Wobec powyższego przewodniczący stwierdził, że Rada jest władna do podejmowania uchwał.

 Ponadto  przewodniczący dodał,  że  o  usprawiedliwienie  swojej  nieobecności  prosił  radny Pan 

Edward Gaczkowski, który ze względów osobistych nie mógł uczestniczyć w obradach sesji oraz 

Pan  Tomasz  Bugajski  –  Starosta  Pilski  oraz  Pan  Jan  Marek  Pikulik,  którzy  ze  względów  na 

obowiązki służbowe nie mogli wziąć udziału w sesji.

3. Wybór sekretarza obrad.

Zgodnie z przyjętą zasadą na sekretarza obrad wybrany został kolejny radny z listy obecności – 

radny, Pan Pan Krzysztof Bartkus.

4. Przedstawienie porządku sesji.

Przewodniczący przed przedstawieniem porządku obrad prosił o wprowadzenie autopoprawki do 

przedstawionego  porządku polegającej  na  zmianie  brzmienia  punktu  5:  „Wspomnienie  20-lecia 

samorządu gminnego oraz wystąpienia Pani burmistrz, radnych i zaproszonych gości”.

W wyniku głosowania zgłoszona autopoprawka przyjęta została jednogłośnie.

W związku z powyższym każdy kolejny punkt porządku obrad przyjął numerację o jedną dalej.

Ponadto w związku z faktem, iż radni otrzymali porządek obrad przewodniczący nie odczytywał 

przedłożonego porządku.

5.  Wspomnienie  20-lecia  samorządu  gminnego  oraz  wystąpienia  Pani  burmistrz,  radnych 

i zaproszonych gości”. 

Głos zabrał przewodniczący rady, Pan Stefan Rymer. 

„Panie, Panowie radni, szanowni goście uczestniczący w dzisiejszej sesji – zaczął przewodniczący. 

27 maja bieżącego roku mija 20 lat od chwili przywrócenia w Polsce samorządów gminnych. Rok 

1990 to rok, w którym wszystko się zaczęło – 8 marca 1990 roku Sejm RP uchwalił najważniejsze 

ustawy  kształtujące  samorząd  terytorialny.  Ustawę  o  samorządzie  terytorialnym,  dziś  zwaną 

o samorządzie gminnym, Ordynację wyborczą do rad gmin, kilka dni później, bo 22 marca 1990 

roku  ustawę  o  pracownikach  samorządowych  oraz  ustawę  o  terenowych  organach  rządowej 

administracji  ogólnej.  17  maja  tegoż  samego  roku  uchwalono  ustawę  o  podziale  zadań 

i  kompetencji  określonych  w  ustawach  szczególnych  pomiędzy  organy  gminy  a  organy 
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administracji  rządowej  oraz o zmianie niektórych ustaw. Dzień 27 maja 1990 roku to dzień,  w 

którym to odbyły się pierwsze w powojennej historii Polski całkowicie wolne wybory do władz 

lokalnych. To ten dzień uważa się za symboliczną datę narodzin polskiego samorządu lokalnego. 

To  w czerwcu  2000  roku  Sejm RP ustanowił  dzień  27  maja  dniem samorządu  terytorialnego. 

Reforma  ta  nawiązywała  częściowo  do  wzorców  przedwojennych.  Nawiązania  do  przeszłości 

pojawiły się m. in. W nazwacg urzędów. To po 40-letniej przerwie pojawiły się w Polsce takie 

tytuły jak wójt,  burmistrz.  Do walki  o  52.037 stanowisk radnych w radach miast,  gmin,  miast 

i  gmin  stanęło  130.000  kandydatów  w  okręgach  jednomandatowych  i  17.089  osób 

wielomandatowych. Wybrano wówczas 51.987 radnych, a 50 miejsc w radach pozostało w tym 

czasie  nieobsadzonych.  To  w  wyniku  tych   wyborów  w  naszej  gminie  zostało  wybranych 

w pierwszej  kadencji,  obejmującej  lata  1990-1994 24  radnych na zgłoszonych 87 kandydatów, 

przewodniczącym tej  Rady wybrano Śp. Kazimierza Łempickiego. Rada tej  kadencji  odbyła 40 

sesji oraz podjęła 169 uchwał. Kolejne wybory obejmujące lata 1994-1998 nazywane potocznie 

druga kadencją odbyły się 19 czerwca 1994 roku. W wyniku tych wyborów wyłonionych została 22 

osobowa Rada na  zgłoszonych 58  kandydatów.  Przewodniczącym tej  rady został  Pan  Ireneusz 

Przydział.  Podjęto 281 uchwał  na odbytych 46 sesjach.  Rada  trzeciej  kadencji  obejmująca  lata 

1998-2002 wybrana została w wyniku przeprowadzonych wyborów w dniu 11 października 1998 

roku. Wybrano wówczas również 22 radnych, ze zgłoszonych 77 kandydatów. Przewodniczącym 

został  Pan  Damian  Los.  Kolejne  wybory  samorządowe  to  kadencja  lat  2002-2006.  Wybory  te 

odbyły się 27 października 2002 roku i  wyłonionych zostało już wówczas tylko 15 radnych, z 

liczby  71  kandydatów.  Liczba  ta  była  wynikiem  zmian,  które  wprowadziły  przepisy  prawne. 

Przewodniczącym  tejże  rady  wybrany  został  Pan  Roman  Łuka.  Ilość  odbytych  sesji  to  47,  a 

podjętych  uchwał  to  355.  Te  wybory  to  także  wybory  pierwsze  bezpośrednie  burmistrza.  Na 

stanowisko to wybrany został wówczas Pan Tadeusz Perliński. Przechodzimy do aktualnej kadencji 

obejmującej lata 2006-2010. Wybory tej kadencji odbyły się 12 listopada 2006 roku i w ich wyniku 

wybranych  zostało  15  radnych.  Z  największej  dotychczas  zgłoszonej  liczby  kandydatów,  bo 

wynoszącej wówczas 92 kandydatów. Z woli radnych jej przewodniczącym została moja skromna 

osoba-powiedział przewodniczący, Pan Stefan Rymer. Do miesiąca kwietnia br. Rada ta odbyła 42 

posiedzenia sesji i podjęła 341 uchwał. 

Szanowni radni, w tym wystąpieniu pozwoliłem sobie na przedstawienie tylko ilościowego składu 

rady  w  poszczególnych  kadencjach  z  wymienieniem  nazwisk  przewodniczących  rad 

w poszczególnych kadencjach. Składy osobowe rady z imiennym ich wykazem w poszczególnych 

okresach zawarte są w materiałach, które to wszyscy radni oraz państwo obecni otrzymali. Również 

to  wystąpienie  w  swej  treści  nie  będzie  zawierało  określonych  przez  radnych  zadań 
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i  zrealizowanych w poszczególnych kadencjach.  Materiał  ten  przedstawiony zostanie  w trakcie 

pokazu  multimedialnego.  Realizację  najważniejszych  zadań  z  poszczególnych  kadencji  zawiera 

także wspomniany już wcześniej materiał, który to otrzymacie Państwo. Należy jednak wspomnieć 

o  dwóch  bardzo  w3ażnych  wydarzeniach  z  okresu  20-lecia  funkcjonowania  tegoż  samorządu. 

Pierwsze to nadanie w dniu 11 listopada 1990 roku przez tutejszą radę jego świętobliwości Ojcu 

Świętemu Janowi Pawłowi II tytułu honorowego obywatela Miasta i Gminy Wyrzysk. Jest to jak do 

tej pory jedyny taki tytuł. Drugie wydarzenie to podjęcie w dniu 28 sierpnia 2006 roku uchwały w 

sprawie  wzniesienia  w Wyrzysku pomnika  Jana Pawła  II.  Podjęcie  tej  uchwały było  wyjściem 

naprzeciw  inicjatywie  Społecznego  Komitetu  Budowy  Pomnika  Jana  Pawła  II.  Inicjatywa  ta 

zrodziła  się  po  uroczystej  sesji,  która  odbyła  się  15  kwietnia  2005  roku,  a  poświęcona  była 

uczczeniu pamięci śmierci papieża Jana Pawła II. Pomnik jak wszyscy wiedzą został wzniesiony na 

terenie przy Kościele i stanowi dowód wdzięczności mieszkańców naszej gminy dla tego wielkiego 

Polaka  –  Papieża.  Przekazuję  wszystkim  byłym  i  obecnym  radnym,  Pani  burmistrz,  Jej 

poprzednikom  oraz  pracownikom  Urzędu,  zarówno  aktualnie  pracującym  jak  i  byłym 

podziękowania za to wszystko co w okresie tego dwudziestolecia wspólnie zrobiliśmy. I robimy 

aktualnie  dla  społeczności  naszej  gminy,  mieszkańców,  którzy  to  Nam  zaufali  wybierając  w 

poszczególnych  kadencjach  do  organów  samorządowych.  Natomiast  z  okazji  zbliżającego  się 

święta  samorządowca  życzmy  sobie  nawzajem  zdrowia  oraz  wszelkiej  pomyślności  w  życiu 

osobistym, zawodowym oraz społecznym. Szanowni Państwo, tak jak dwadzieścia lat temu tak i w 

tym roku zostaną przeprowadzone kolejne już wybory, bowiem 12 listopada mija ju kolejna piąta 

kadencja  dla  obecnie  funkcjonujących rad  oraz  urzędujących włodarzy.  Wszystkim tym,  którzy 

podejmą trud kolejnego już kandydowania bądź też po raz pierwszy do organów samorządowych 

życzę pomyślnych wyników.” Na tym zakończył swoje wystąpienie przewodniczący, Pan  Stefan 

Rymer.

Kolejno głos zabrała burmistrz, Pani Maria Bratkowska.

„Szanowni Państwo, witam raz jeszcze wszystkich Państwa bardzo serdecznie. Zastanawiałam się 

czy przygotowywać dłuższe wystąpienie czy też za bardzo nie męczyć, nie przedłużać. Myślę, że 

ograniczę się do kilku hasłowych spraw. Otóż gdyby chcieć wiedzieć od kiedy zaistniał samorząd 

terytorialny w systemie administracji publicznej w Polsce to trzeba by najpierw stwierdzić, że jest 

on wynikiem długiej ewolucji. Polska samorządność ma tradycje, korzenie sięgające średniowiecza. 

Już tak dawno nasze społeczeństwo potrafiło rządzić się lokalnie własnymi sprawami. Najpierw był 

to samorząd miejski, później szlachecki. W zasadzie bardziej rządził się kryterium potrzeb regionu 

niż  normami  prawnymi,ale  to  oczywiście  ewaluowało,  dużo  się  zmieniło.  Lokalne  samorządy 

w Europie i  nie tylko tworzyły się w czasie w różnych modelach.  Na tym koniec,  jeśli  chodzi 
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o historię. Wymiar dzisiejszego samorządu jest wynikiem przywrócenia w roku 90-tym samorządu 

terytorialnego  na  szczeblu  gminnym.  Wiemy,  że  podmiotem tej  samorządności  jest  wspólnota 

samorządowa czyli  My wszyscy mieszkańcy, natomiast przedmiotem sprawowania administracji 

publicznej jest to szczególny charakter władania. Jest to szczególny charakter systemu, bo jest to 

system społeczno – gospodarczy rodzaj korporacji prawa publicznego, na który składają się taki8e 

elementy jak obszar zajmowany przez naszą jednostkę, mieszkańcy tworzący wspólnotę, władza 

demokratycznie wybrana i demokratycznie wybierane organy, jak i jednostki organizacyjne gminy, 

na  które  wpływ,  kształt  i  zadania  ma  wpływ organ  stanowiący Naszej  wspólnoty.  Jeśli  chodzi 

o zadania publiczne, które są nam przypisane jako gminie to w szczególności należałoby podać 

przed  wszystkim  zaspokajanie  zbiorowych  potrzeb  z  zakresu  ładu  przestrzennego,  gospodarki 

nieruchomościami,  ochrony  środowiska,  przyrody,  gospodarki  wodnej,  gminnych  dróg, 

wodociągów, kanalizacji, oczyszczania ścieków, utrzymania czystości, ochrony zdrowia, lokalnego 

transportu, pomocy społecznej, budownictwa mieszkaniowego gminnego, edukacji publicznej na 

szczeblu gminnym, jak również kultury, zieleni, porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli, 

polityki prorodzinnej, w szczególności zapewnienia kobietom w ciąży opieki socjalnej, medycznej 

i prawnej, promocji gminy, współpracy z organizacjami pozarządowymi, na co w ostatnim czasie 

szczególnie kładzie się nacisk, jak również na inicjatywę. Zadania własne są finansowane w oparciu 

o dochody własne, w szczególności i o subwencję. Zadania zlecone finansowane są z dotacji i tu 

wszystkie gminy jak i nasza zauważamy ten problem, że coraz częściej coraz więcej zadań przenosi 

się  do realizacji  samorządom jako własne,  bądź  przekazuje  się  do realizacji  jako zlecone choć 

Konstytucja zapewnia Nam, że powinniśmy otrzymać pełne finansowanie na te zadania to niestety 

przez lata zauważamy, że nie jest tak do końca. Śmiem twierdzić, że w ten sposób gminy ubożeją a 

ich  możliwości  maleją.  Szanowni  Państwo,  20-lecie  samorządu  gminnego  to  dwadzieścia  lat 

samorządności naszej gminy Wyrzysk. Tworzenia, wzrastania demokracji lokalnej. Oczywiście też 

rozwoju  świadomości  i  aktywności  społecznej.  Przez  ten  czas  władze  gminy  wybierane 

bezpośrednio i  pośrednio przez mieszkańców podejmowały wiele  uchwał  i  decyzji  w sprawach 

ważnych dla Nas wszystkich. Jak już słyszeliśmy w każdej kadencji były to setki uchwał Rady 

i  mniej  więcej  w  setkach  możemy  liczyć  uchwały  Zarządu,  a  później  zarządzań  burmistrza. 

Wszystkie  te  akty  służą  podejmowaniu  decyzji,  aby  móc  realizować  zlecone  Nam  zadania, 

powierzone Nam w naszej społeczności na rzecz społeczności. Myślę, że mogę powiedzieć, choć 

sama najkrócej funkcjonuję w samorządzie gminnym, poprzedni burmistrzowie służyli w tej gminie 

wiele  lat  więcej,  ale  wszyscy w skutek  tych  decyzji  poprawiali  drogi  gminne  poprzez budowę 

nowych odcinków i ważne remonty poprzez budowę nowych obiektów poprzez przystosowywanie 

obiektów jak  choćby duże  przebudowy obiektów jak  powstawały gimnazja,  jak  również  kiedy 
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powstał basen i różnie komentowano to wydarzenie, a dzisiaj się okazuje że jesteśmy jedyną gminą, 

która posiada taki obiekt który wspaniale służy rozwojowi młodych ludzi. Rozrasta się też baza 

sportowa, powstają nowe boiska, nowe hale i dobrze niech to wszystko służy. Powstaje kanalizacja 

i jeszcze będzie usiała powstawać w wielu miejscowościach, ponieważ są takie wymogi i ponieważ 

chcemy, aby jakość życia poprawiała się i aby wszystkim naszym mieszkańcom działo się lepiej. 

Wszyscy zdajemy sobie sprawę z tego, że jeszcze jest dużo do zrobienia, że jeszcze wiele potrzeba, 

ale  w  miarę  możliwości  naszych  finansowych  zgodnie  z  uchwalonymi  planami  wieloletnimi 

realizujemy  przedsięwzięcia  i  mam  nadzieję,  że  dalej  będą  realizowane.  W  publikacji,  która 

Państwo otrzymali na dzisiejszą okoliczność zawarliśmy tylko te najważniejsze, te które najbardziej 

kosztowały te które ze względów strategicznych były ważne, ale oczywiście widzimy w naturze, 

w terenie że jest ich dużo więcej w każdej kadencji. Kończąc swoje wystąpienie chciałabym złożyć 

podziękowania wszystkim radnym Rady Miejskiej  w Wyrzysku wszystkich kadencji  mijającego 

20  lecia.  Wszystkim  członkom  Zarządu,  burmistrzom,  wszystkim  działaczom,  urzędnikom, 

pracownikom samorządowym, także dziś już emerytowanym urzędnikom za trud działania na rzecz 

naszej gminy, za poświęcony czas, za wszystko co dobre dla tej gminy wyniknęło z ich działania. 

Jednocześnie życzę wszystkim tym osobom wszelkiej  pomyślności, zdrowia i spełnienia marzeń na 

dalsze długie lata życia oraz powodzenia i kariery tym, którzy dziś jeszcze pracują i wiele mogą 

jeszcze zdziałać dla wspólnego dobra naszej społeczności. Dziękuję bardzo.”

Przewodniczący podziękował Pani burmistrz za przedstawienie części gospodarczej samorządu w 

minionym  okresie  i  przed  oddaniem  głosu  kolejnej  osobie  przewodniczący  poinformował,  że 

obecna jest prasa na sesji w osobie Pani Dominiki Łobody.

Kolejno głos zabrał przewodniczący Rady Powiatu w Pile, Pan Mirosław Mantaj.

„Witam Państwa bardzo serdecznie, witam w imieniu młodszego brata samorządu gminnego czyli 

samorządu powiatowego. Samorząd gminny istnieje już lat dwadzieścia, samorząd powiatowy jest 

troszeczkę młodszy. Myślę, że będziemy mieli za chwilę okazję zobaczyć ile wspaniałych rzeczy 

dokonało się na terenie gminy Wyrzysk, na której dzisiaj  mam okazję gościć, al;e i również na 

terenie wszystkich gmin naszego powiatu i naszego kraju. Ta prawdziwa samorządność zaczęła się 

w roku  90-tym.  Sam też  byłem uczestnikiem tamtejszych  wydarzeń  jako  członek  ówczesnego 

Komitetu  Obywatelskiego  w Wyrzysku,  jak  i  wielu  z  Państwa tutaj  obecnych  na  sali  i  wtedy 

właśnie to wszystko się zaczynało. Pamiętam kiedy przyjechaliśmy tutaj  do Wyrzyska pierwsze 

wystąpienia  publiczne,  nagrania  dla  telewizji.  Pani  Wiesia  Pinkowska  wówczas  pracująca 

w telewizji szczecińskiej te nagrania prowadziła. Pamiętam ten ogromny stres jaki był, była minuta 

na wystąpienie i trzeba było coś powiedzieć. Takie były początki. Szanowni Państwo ja nie chcę 

mówić  na  temat   znakomitej  pracy  samorządów  gminnych,   ja  chciałbym  tylko  kilka  słów 
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powiedzieć  na  temat  współpracy  między samorządem gminnym.  Ja  wiemy wszystko  rodzi  się 

w pewnych bólach i na początku jakąś taką siła rozpędu niektórzy sądzili, że samorząd powiatowy 

to jest jakaś taka czapka nad samorządem gminnym. Oczywiście kto w samorządzie pracował to 

wiedział, że to nic bardziej mylnego. Są to dwa szczeble samorządu, które mają określone swoje 

zadania, swoje kompetencje i nikt sobie w drogę nie wchodzi. Natomiast najistotniejszą rzeczą jest 

współpraca  tych  szczebli  samorządu.  Ja  ogromnie  się  cieszę,  że  ta  współpraca  ma  miejsce 

w zasadzie od początku, bo jestem radnym Rady Powiatu od początku istnienia tegoż samorządu 

i wiem,że ta współpraca,  może na początku rodziła się dość trudno, ale teraz rozwija się i ona 

bardzo pomyślnie. Już nikt nie patrzy jeden na drugiego kto kogo zrobi w konia, wyciągnie jakieś 

pieniądze  tylko  myśli  się  kategoriami  pozyskania  jak  największych  środków  zewnętrznych, 

środków europejskich i  to co zawsze podkreśla  starosta,  Pan Tomasz Bugajski,  jeżeli  złotówkę 

wyłoży samorząd powiatowy, złotówkę samorząd gminny to mamy już dwa złote i możemy ubiegać 

się  o  kolejne  dwa  złote.  Owoce  tej  współpracy  możemy  już  oglądać  i  będziemy  oglądać 

w przyszłości. Za tą wolę współpracy chciałbym wszystkim radnym Rady Miejskiej w Wyrzysku 

podziękować. Życzę wszystkim wielu sukcesów, wielu wyłącznie trafnych decyzji, które będziecie 

Państwo podejmować dla dobra tej lokalnej społeczności. 0By gmina Wyrzysk rozwijała się tak 

znakomicie  jak  rozwijała  się  do  tej  pory.  A wszystkim  Państwu  osobiście  zdrowia,  wszelkiej 

pomyślności i wszelkich sukcesów. Dziękuję bardzo.”

Kolejno głos zabrał Pan Wojciech Szutkowski, sekretarz Powiatu w Pile.

„Panie przewodniczący,  Pani burmistrz,  Wysoka Rado obecnej kadencji  i  poprzednich kadencji, 

wielce  szanowni  goście,  mam zaszczyt  reprezentować  starostę  pilskiego,  którego  już  tutaj  Pan 

przewodniczący usprawiedliwił z uwagi na to, że w tym czasie odbywają się rożne inne ważne 

uroczystości na terenie powiatu. Myślę, że tę refleksję, którą się podzielił Pan przewodniczący jest 

pięknym wstępem do tego, aby nawiązać, że powiat jak i gmina jakby sa zdani na siebie i powiat 

w  większości  mógł  skorzystać  z  doświadczeń  i  te  doświadczenia  się  coraz  lepiej  rozwijają. 

Chciałbym tutaj podkreślić, że w ramach współpracy coraz częściej sięgamy do tego, że do tej pory 

było tak, że raczej powiat starał się od gminy pewne rzeczy wyciągnąć, w tej chwili okazuje się, że 

ten powiat, który również obchodził w zeszłym roku dziesięciolecie działalności potrafi również 

być  partnerem  gminy  Wyrzysk.  Jako  dowód  macie  Państwo  to,  że  będziemy  razem  z  gminą 

Wyrzysk  realizować  wspólną  inwestycję  gminną  gdzie  powiat  swoją  złotówkę  dokłada  do 

inwestycji.  Dla  nas  również  ważnym wydarzeniem historycznym dla  powiatu  jest  rozpoczęcie 

ważnej dla powiatu  i społeczeństwa gminy Wyrzysk jaką jest obwodnica południowa. Prace już się 

rozpoczęły i mamy nadzieję, że jak było w planie, że inwestycja będzie trwała trzy lata to sądzimy, 

że zakończy się w dwóch latach. To świadczy o tym, że ta samorządność jest coraz bardziej dojrzała 
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i  to  co  Pan  przewodniczący,  Pani  burmistrz  w  krótkim  rysie  historycznym  podsumowując 

działalność od pierwszej  kadencji  do ostatniej  przekazali  wszystkie ważne doświadczenia,  które 

Państwo w ramach swej pracy przekazaliście. Chciałbym podziękować w imieniu Pana starosty, 

Tomasza Bugajskiego za zaproszenie na tą ważną uroczystość oraz chciałbym podkreślić, że dla 

powiatu pilskiego gmina Wyrzysk jest w dalszym ciągu bardzo ważnym partnerem i w ramach tego 

partnerstwa  chciałbym  zadeklarować,  że  ta  współpraca  w  dalszym  ciągu  będzie  się  rozwijała. 

Rozwijała  coraz  bardziej  owocnie  w obu kierunkach,  w kierunku pomyślności  nas  wszystkich, 

którzy tworzymy wspólnoty, czy to gminną czy powiatową oraz wojewódzką, bo ta nas również 

interesuje. Na tą okoliczność Pan starosta przygotował okolicznościowy grawerton, który pozwolę 

sobie  odczytać,  gdyż  nie  wszyscy  będą  mieli  okazję:  Z  okazji  Jubileuszu  20-lecia  samorządu 

gminnego  Miasta  i  Gminy  Wyrzysk  w  dowód  uznania  za  dotychczasową  działalność  oraz 

budowanie  pozytywnego  wizerunku  powiatu  pilskiego  starosta  pilski,  Tomasz  Bugajski  ,  Piła 

21 maja 2010 r.   Wszystkim radnym aktualnej kadencji, poprzednim składam najserdeczniejsze 

życzenia i oczywiście w dalszym ciągu chęci do działania na rzecz innych. Dziękuję bardzo.”

Przewodniczący Rady, Pan Stefan Rymer bardzo serdecznie podziękował przewodniczącemu Rady 

Powiatu  jak  i  sekretarzowi  za  przekazane  słowa,  przekazany  grawerton,  kwiaty  oraz  prosił 

o przekazanie słowa podziękowania w imieniu całej Rady na ręce Pana starosty.

Następnie głos zabrała Pani Stefania Wojtkowiak, przewodnicząca Towarzystwa Przyjaciół Dzieci 

w Wyrzysku.

„Tak  się  składa,  że  dwudziesta  rocznica  istnienia  samorządu  to  i  współpraca  Towarzystwa 

Przyjaciół Dzieci przez ten okres. Chce wspomnieć Śp. Adama Siwę – w uszach moich brzmią 

jeszcze słowa – Pani Steniu dla dzieci Pani pieniędzy nigdy nie zabraknie. Następna współpraca to 

z  Panem burmistrzem Tamasem,  która  układała  się  bardzo dobrze.  Następny burmistrz,  to  Pan 

Perliński. W ten czas kiedy był bezpośredni kontakt z Panem burmistrzem układało Nam się bardzo 

dobrze. Następny burmistrz to Pani Maria Bratkowska i zastępca Pan Wyczyński. Współpraca ta 

jest  na najwyższym poziomie.  Towarzystwo Przyjaciół  Dzieci  pomaga wszystkim 98 rodzinom 

z terenu Miasta i Gminy poprzez dystrybucję żywności. Gmina od samego początku kiedy zastępcą 

został  Pan  Wyczyński  organizuje  transport,  nie  ma  żadnego  problemu.  Następnie  chciałam 

podziękować do świetlicy zakupiono krzesła.  Nie płacimy czynszu i  tym skromnym kwiatkiem 

chciałam wszystkim z którymi współpracowałam serdecznie podziękować.”

Przewodniczący bardzo serdecznie podziękował Pani Wojtkowiak za ciepłe słowa skierowane pod 

adresem samorządu.

Wolę zabrania głosu wyrażał Pan Tadeusz Perliński.

„Szanowni Państwo umiem się zachować, znam zasadę savir-viraze, wiem co powiedzieć czasami, 
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ale dzisiaj występując tutaj na tej uroczystej sesji przed tak zacnym gronem nie ukrywam, że mam 

tremę.  Panie  przewodniczący,  Wysoka  Rado,  Panie  przewodniczący  Rady  Powiatu,  Panie 

sekretarzu, Panowie komendanci, wszyscy znakomici goście z urzędnikami na czele – rzeczywiście 

samorząd otrzymał samodzielność w kształtowaniu polityki na rzecz rozwoju swoich miejscowości. 

Nastąpił czas wielkich przemian społecznych i widoczny rozwój ekonomiczny. Ja przypomnę, że 

budżet w ciągu tych dwudziestu lat wzrósł 5,8 razy mianowicie w roku 90-tym wynosił 5.758.200 

zł, a dzisiaj 33.560.312 zł. Na osobę przypada 2.330 zł, to jest dobry wynik, jesteśmy wg. Profesora 

Misiąga średnio bogatą  gminą.  Oczywiście  są  bogatsi.  Ten czas  dwudziestu  lat  żeśmy pięknie, 

dobrze i znakomicie wykorzystali. Mogę użyć języka przemysłowego – był to kawał dobrej roboty, 

którzy  wszyscy  się  w  ten  element  gminy  włączyli.  Ale  jak  powiedziała  Pani  burmistrz  dla 

samorządów jest  duża niepewność,  bowiem państwo zlecając zadania jednocześnie nie alokując 

odpowiednich środków jest to duże utrudnienie, bo przecież musimy się wywiązać. Także jest to 

pierwsza  przesłanka  do  wykorzystania  posłów  i  senatorów  do  walki  z  tym.  Ja  myślę,  że  te 

dwadzieścia  lat  –  chciałby  dokonać  pewnej  oceny,  ponieważ  w moim odczuciu  nie  wszystkie 

przepisy,  ustawy rozporządzenia służą gminie.  Na kilka chciałbym zwrócić uwagę – zacznę od 

powiatu, uważam, że niektóre zadania powiatu winny być przekazane gminie, np. Prawo jazdy czy 

dowody rejestracyjne. Pewnie, że dzisiaj mamy, ale to dzięki życzliwości i decyzji Pana starosty 

Bugajskiego.  Natomiast  uważam i tutaj  proszę podziękować Panu staroście,  bo to rzeczywiście 

służy mieszkańcom, ale uważam, że każdy burmistrz wolał mieć ustawę za sobą, a nie życzliwość 

starosty.  Jeżeli  chodzi  o  ustawę  o  finansach  publicznych,  uważam,  że  powinny  być  zmiany 

w  zapisie  wkładu  własnego  do  realizacji  zadań  przez  gminę.  Jest  to  też  dla  Pani  burmistrz, 

samorządu  duże  utrudnienie.  Mógłbym wskazać  również  ustawę  o  zamówieniach  publicznych. 

Mianowicie  powinny być  stworzone  mechanizmy,  które  pozwolą  w  wyniku  błędów drobnych, 

nieistotnych wrócić tą ofertę. Ja powiem Państwu przykład z autopsji – przetarg na zadanie w moim 

czasie, oferta druga tańsza 250.000 zł, ale używając porównania brakowało takiej dużej kropki nad 

„i”. W moim odczuciu nieistotnej rzeczy i kłóciło się tutaj ocena – z jednej strony mam obowiązek 

przestrzegać prawa, a z drugiej strony pomyślałem, że w żadnym przedsiębiorstwie przedsiębiorca 

nie  wybrałby  większej  oferty,  tym  bardziej,  że  oferenci  porównywalni,  referencje  znakomite. 

Ponieważ nigdy niczego i nikogo się nie bałem kazałem wybrać tą ofertę wzruszalną z tym właśnie 

błędem. Co się okazało, byłem oczywiście zaproszony na kolegium, nie uszło to uwadze kolegium 

i  jak  dziś  pamiętam  prowadziła  kolegium  przewodnicząca  szefowa  Regionalnej,  Pani  Teresa 

Juszczyńska. Otrzymałem upomnienie czy naganę i dość znacząca grzywnę, jednak ona się nijak 

miała  do  250.000  zł.  Na  koniec  powiedziałem –  no  to  szanowni  Państwo,  będę  się  spotykał 

z Państwem co rok, bo burmistrz ma obowiązek gospodarnie zarządzać, a 250.000 to jest niemała 
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kwota.  I  tak  się  rozeszliśmy.  Jeżeli  chodzi  o  inne  tak  sygnalizacyjnie  błędy  w  ustawach  czy 

wymagające nowelizacji  czy poprawy to uważam,  że efektywnie zarządzać oświatą  jest  trudno 

przez przepisy ogólne np. Kartę nauczyciela. Nie to, że jestem przeciwny tym zapisom, ponieważ 

uważam,  że  nauczyciele  zajmują  się  naszymi  skarbami,  naszymi  dziećmi,  wnukami  i  powinni 

bardzo dobrze zarabiać. Bo przecież to oni są szlifierzami tych diamentów. Do czego zmierzam? 

Zapisy w karcie nauczyciela nie są przełożone na subwencję i znów musi gmina ze swoich dołożyć. 

Również uważam, że ułatwieniem w zarządzaniu gminą byłoby gdyby grunty należące do Skarbu 

Państwa  będące  we władaniu  agencji  były przekazane  gminie.  Przecież  o  wiele  łatwiej  by się 

zarządzało i rozwijało tę gminę. Mam jeszcze kilka, ale nie chcę Państwu zanudzać. Może ostatnią 

taką rzecz, która wymagałaby w mojej ocenie zmiany – to mianowicie vat z inwestycji gminnych. 

Z naszych pieniędzy, ja nie mówię unijnych czyli zewnętrznych, ale z naszych pieniędzy uważam, 

że powinien zostać w gminie. Bo to z naszych podatków realizujemy to zadanie. I myślę, że tutaj 

burmistrzowie, wójtowie winni wykorzystać parlamentarzystów do tego, aby te i inne zmiany, które 

będą płynąć z gminy pozostały wprowadzone, bo przecież ma być le[piej, mają się gminy lepiej 

rozwijać.  I  uważam, że przedstawione przez mnie przesłanki  temu służą.  Pani  burmistrz,  Panie 

przewodniczący życzę Państwu z okazji tego pięknego jubileuszu dalszych pięknych działań na 

rzecz gminy, samych przyjemności, życzliwości i wszystko co najlepsze. A wszystkim zaproszonym 

gościom wszelkiej pomyślności. Dziękuję bardzo.”

Przewodniczący bardzo serdecznie podziękował za przekazane życzenia, jak i również wskazane 

mankamenty w funkcjonowaniu samorządu, ale niestety wynikające z przepisów prawa. To są fakty, 

nad faktami się nie dyskutuje. 

Głos zabrał Pan Damian Los, przewodniczący Rady trzeciej kadencji.

„Szanowni  Państwo  chciałbym  bardzo  serdecznie  podziękować  Pani  burmistrz,  Panie 

przewodniczący za pamięć, za zaproszenie. Wiecie Państwo jak ja chciałem zawsze występować 

albo  wręcz  musiałem po  Tadeuszu  to  już  miałem problem.  Przygotowywałem się  prawie  cały 

tydzień do tego wystąpienia, a Tadeuszu mi wszystko popsuł, bo praktycznie bardzo dużo rzeczy 

powiedział. Ja natomiast chciałbym zmienić klimat mojej wypowiedzi. Jest to dwadzieścia lat, więc 

też trzeba powiedzieć  o wspomnieniach, natomiast są bardzo ważne rzeczy, które Tadeusz poruszał 

i  Pani  burmistrz  o  przyszłości.  Proszę  Państwa  miałem  tą  okazję,  żeby  być  jedną  kadencję 

przewodniczącym  Rady  i  jedną  zastępcą  burmistrza,  więc  doskonale  poznałem co  to  jest  być 

w Radzie i co to jest wykonywać polecenia Rady.  I proszę Państwa samorząd dzisiaj patrząc na to 

z boku gdzie jestem poza, jestem mieszkańcem i obywatelem to chcę powiedzieć, że sukces przede 

wszystkim  należy  do  ludzi,  którzy  to  wykonują.  I  wielkie  ukłony  dla  pracowników  Urzędu, 

z którymi miałem okazję pracować, wielu osób już odeszło, wiele osób jest nowych i w związku 
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z tym to Wam życzę cierpliwości, bo petent jest dzisiaj nerwowy. Petent mówi ja płacę podatki 

i żądam. Rzecz polega na tym, że to właśnie Państwo musicie z tym petentem rozmawiać i mówić, 

że to jest obowiązek płacić podatki, a żądać to jeszcze pomagać. Na koniec moi drodzy powiem 

krótko,  że  samorząd  również  wniósł,  przynajmniej  u  mnie  element,  który  dzisiaj  się  nazywa 

przyjaźnią i  również wieloma znajomościami,  które pozostały na lata.  Nie tylko praca,  a dobra 

atmosfera powoduje to, że stajemy się kolegami i przyjaciółmi. I życzę Państwu, żebyście w takiej 

atmosferze pracowali nadal i służyli społeczeństwu. Wszystkiego najlepszego. Dziękuję bardzo.”

Przewodniczący  podziękował  za  wystąpienie,  a  następnie  udzielił  głosu  Panu  Józefowi 

Lewandowskiemu, zastępcy burmistrza w kadencji Pana Franciszka Tamasa oraz Pana Tadeusza 

Perlińskiego.

„Szanowna Rado, szanowni Państwo, bardzo dziękuję za zaproszenie, bo jestem wśród osób tych, 

dla  których,  z  którymi  i  w miejscu,  w którym poświęciłem dwadzieścia  lat  swojego życia.  To 

w  dziewięćdziesiątym  roku  można  powiedzieć,  że  mój  szacowny  teść  namówił  mnie,  abym 

wystartował. Byłem tak zaangażowany swoją pracą nauczyciela w szkole, że właściwie może bym 

nie  zauważył,  że  są  wybory samorządowe.  Ale kiedy namówiono mnie,  również śp.  Burmistrz 

Adam Siwa, uznałem, że jeżeli chce się coś zrobić to nie trzeba mówić tylko trzeba wystartować. 

I  tak  to  się  zaczęło.  Te  dwadzieścia  lat  to  mogę  powiedzieć  wspaniały  okres  w  moim życiu. 

Zdecydowanie trudniejszy niż  poprzedni,  ale  zdecydowanie dający więcej  satysfakcji,  gdzie  nie 

zasklepiłem się w swojej rodzinie, w swoich obowiązkach służbowych, tylko poszedłem między 

ludzi. I tak jak przed chwilą Pan Los mówił o przyjaźniach, to ja mogę powiedzieć, że przez trzy 

kadencje kiedy pracowałem w samorządzie wyrzyskim i potem przedostatnie dwie kadencje, gdzie 

miałem  przyjemność  i  zaszczyt  również  z  Państwa  wyboru  zobaczyć  to  z  perspektywy 

marszałkowskiej  czy też teraz kiedy również powierzono mi równie odpowiedzialne zadanie to 

czuje się, że są to wspaniałe dzieła. I chciałbym przypomnieć kilka faktów, bo myślę, że warto bo 

miłe to będzie chyba dla każdego. Rada Miejska, Urząd Miejski, ale również i mieszkańcy, a wśród 

tych mieszkańców organizacje, rady sołeckie, jednostki gminne – szkoły, przedszkola – wydanie 

monografii Wyrzyska, gdzie bezpośrednio nadzorowałem końcowy etap prac i tutaj widzę Panią 

Barbarę Piorunowską, gdzie kończyliśmy z Towarzystwem Przyjaciół Wyrzyska dzieło, do którego 

wielu miało bardzo osobisty stosunek. I każdy chciał, żeby te nasze dzieje ziemi wyrzyskiej zostały 

oddane właściwie. Wielowątkowo, nie tylko według jednego punktu wiedzenia. I myślę, że się to 

udało.  Pamiętam sytuację,  kiedy  zostałem przewodniczącym  Rady Nadzorczej  Zespołu  Opieki 

Zdrowotnej  szpitala  w  Wyrzysku.  Pamiętam,  kiedy  został  dyrektorem,  Pan  doktor  Berndt. 

Pamiętam jak wiele było inicjatywy, woli, zaangażowania, planów i jak wiele też zostało z tych 

rzeczy zrealizowane. Chociażby w tej jednostce. I wtedy rzeczywiście czuło się, że każdemu z nas 
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coś  przybywa.  Bo  to  nie  musi  być  tylko  Urząd  Gminy,  inicjatywy  samorządu,  ale  również 

wszystkich,  którzy  mieszkają  na  tym  terenie,  pracują.   Tak  jakby  chociażby  spotykaliśmy się 

z sołtysami, kiedy powstawało stowarzyszenie sołtysów. Kiedy też chcieliśmy, aby rada sołecka, 

sołtys zyskały swoją podmiotowość. Żeby też uczestniczyły w budowie gminy Wyrzysk,  naszej 

przyszłości - Pan sołtys, Stanisław Wełniak. Była to inicjatywa, gdzie naprawdę czekało się co też 

dalej  z tego będzie.  Pamiętam kiedy rok 95/96 – zaczęły się dyskusje o drugim etapie reformy 

samorządowej, no i teraz co z nami będzie? Co z gminą Wyrzysk? Przecież był powiat Wyrzysk. 

Powiaty mają  wrócić,  a  teraz  o  tym powiecie  wyrzyskim –  marzy nam się  –  ale  czy będzie? 

I  pamiętam  burmistrza,  Franciszka  Tamasa,  wyjazdy  do  Warszawy,  zaangażowanie  wspólnie 

z gminą Łobżenica – wyjazd do mieszkańca naszej gminy – Pana ministra Antoniego Styrczuli, 

rzecznika Prezydenta Kwaśniewskiego. Wtedy zastanawialiśmy się co będzie lepsze dla tej gminy? 

Przecież  możemy  się  poddać  woli  tych  z  Warszawy,  twórców  reformy  czyli  czy  to  Pana 

Regulskiego, Stępnia czy Kuleszy? I możemy powiedzieć, Panowi zrobiliście dla nas dobrze i nie 

będziemy  nad  tym  dyskutować.  Nie.  Właśnie  rok  90-ty  nadał  samorządowi  gminnemu 

podmiotowość i należało zająć stanowisko w tej sprawie. Wtedy, kiedy mieszkańcy mówili tak jest 

lepiej  wrócić  do  bydgoskiego  czy  kujawsko  –  pomorskiego,  niektórzy  mówili  –  słuchajcie 

dwadzieścia trzy lata byliśmy w pilskim i prawie całe pilskie idzie do wielkopolski historia zatem 

również przemawia to może jednak pójdziemy do wielkopolski. I tak się stało, że zwyciężyła te 

opcja żeby jednak do wielkopolski. Czy to było trafione czy nie trafione? Myślę, że to było ważne 

historycznie,  ważne  geograficznie,  natomiast  pod  kątem  korzyści  nigdy  nie  należy  tego  tak 

odbierać.  I  wtedy wielu  mówiło,  że  nieważne  gdzie  będziemy,  bo  żadne  województwo,  żaden 

samorząd województwa nam niczego nie da. Po prostu musimy to sobie wypracować. Obojętnie 

czy w kujawsko – pomorskim czy w wielkopolskim. Nikt tutaj nie przyjdzie i będzie postrzegał 

gminę jako tę  jednostkę,  której  się  najbardziej  należy.  Zapadła wtedy taka decyzja  i  myślę,  że 

czujemy się wielkopolanami zintegrowani i rzeczywiście od pracy wszystkich przez te dwadzieścia 

lat  to  samopoczucie  nasze  ,  identyfikacja  nasza  zależy.  Chcę  również  powiedzieć  o  wątku 

oświatowym, kiedy była reforma oświaty, gdzie trzeba było przygotować gimnazja. Gdzie przecież 

się  sprzeczaliśmy.  W  Wyrzysku   mieliśmy  budować  nowe  gimnazjum.  Zarząd  wtedy  bardzo 

aktywny,  Panie  burmistrzu  Perliński,  Pana  pierwsza  kadencja,  ja  w  tym  siedmioosobowym 

Zarządzie  byłem  jedynym  starym  z  poprzedniej  a  sześciu  było  nowych.  To  były  naprawdę 

wspaniałe choć ciężkie Zarządy, gdzie była Pani Skarbnik, która pamięta  te nasze dyskusje, co 

wybrać, co będzie korzystniejsze? Wybraliśmy modernizację, bardzo poważną modernizację. Ponad 

dwa miliony złotych. W sprawozdaniu ujęte tylko jednym zdaniem, ale to była ważna decyzja i 

myślę, że ten budynek został zagospodarowany i pięknie wygląda. Gimnazjum w Osieku  - też 
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dyskutowaliśmy co tam zrobić? Gimnazjum do nowej szkoły, a tutaj coś podzielić? Trzeba było 

wybrać, zadecydować, bo konsekwencje będą wieloletnie. Była sprawa oczyszczalni ścieków. Panie 

burmistrzu Perliński, przyszedł Pan i był artykuł „Bunkry pod Czubatką”. Co dalej? Budowa trwała 

od 90-tego roku. Burmistrz Perliński przyszedł w roku 1998 no i co teraz zrobić? Decyzja ostra na 

Zarządzie – rozwiązujemy umowę, bo wykonawca nie potrafi powiedzieć kiedy skończy i za ile? 

Straszono sądem itd.,  ale burmistrz Perliński się nikogo i niczego nie boi, oczywiście to potem 

kosztuje, ale taka decyzja została podjęta. Bardzo szybko w nowej umowie oczyszczalnia pięknie 

została  zakończona  i  wykonana.  Czasami  potrzeba  odważnych  decyzji,  czasami  nie  udaje  się 

sprawa, jak choćby sprawa gazu. Panie przewodniczący Mantaj, gminy ościenne ten gaz w umowie 

otrzymały, a my chcielibyśmy być w tej pierwszej kadencji najlepsi. Mieliśmy tam jakieś swoje 

i się okazało, że gminy ościenne otrzymały, a gmina Wyrzysk nie otrzymała. No i potem trzeba było 

drążyć,  chodzić i pamiętam burmistrza Tamasa i  burmistrza Perlińskiego jak koło tego chodzili 

i wreszcie się udało doprowadzić gaz do Wyrzyska. Udało się, ale były to potem lata odkręcania 

czasami  zaniechań.  Wydaje mi się  z  perspektywy,  że wizje  odważne,  wizje  budowania one się 

zawsze udają jednak trzeba szerokiego wsparcia. Bo każde budowanie to jak roślinka w domu, jeśli 

będzie  cały  czas  podlewana,  pielęgnowana  to  ona  wyrośnie,  a  jeżeli  zaniedbamy,  porzucimy, 

będziemy się wahać to potem mogą być straty dosyć znaczące.  Mam jeszcze oczywiście  wiele 

wspomnień,  wspaniałych,  i  jednym z  tych  było  do  Pani  burmistrz,  do  Rady Miejskiej  obecnej 

kadencji  bym powiedział  stanica  Zdbice,  takie  wspólne  z  gminą  Szydłowo.  Chodzi  o  to,  aby 

współpracować, żeby pomyśleć nie o perspektywie dofinansowania dwudziestki czy trzydziestki 

dzieci,  żeby  miały  wakacje,  tylko  jak  się  samorząd  umocnił  i  jak  zakłady  pracy  zaczęły  się 

wycofywać z dbałości o wypoczynek dla dzieci to trzeba było w tym samorządzie coś pomyśleć. 

No i taka inicjatywa powstała. Ona jest już teraz nie istniejąca, ale wydaje się i to chciałem pokazać 

jako przykład tej roślinki. Że jak będziemy coś tam dokładali w każdej kolejnej kadencji to my to 

będziemy rozbudowywać. Bo przecie jest wiele inicjatyw, które funkcjonują od wielu lat. Panie 

dyrektorze Plico, ja pamiętam nasza pierwszą rozmowę po przyjściu do mnie Pana Piotra Jańczaka, 

który mówił, że chciałby coś tu w Wyrzysku zrobić, jak tu zrobić aby chór dzieci i młodzieży? 

Mówię, no Panie Piotrze idziemy do dyrektora i zapytamy. Jak Pan dyrektor wyrazi na to zgodę, to 

moim zadaniem jest rozmawiać z burmistrzem, żeby na to były pieniądze i aby później przedstawić 

projekt Radzie Miejskiej, no i to musi się udać, bo Pan jest fachowcem, chce Pan tutaj pracować 

i  tak powstał  chór  „Canto”.  Wspaniała  sprawa,  Pan dyrektor  znalazł  godziny,  oczywiście  Rada 

Gminy musiała trochę powiększyć budżet, ale sprawa zafunkcjonowała. Szanowni Państwo, wiele 

jest tych rzeczy, o których chciałoby się tutaj powiedzieć. Sprawa obwodnicy Wyrzyska – przecież 

to lata zabiegania. Pamiętam jak przyjeżdżał Pan dyrektor Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i 
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Autostrad i mówi tak: Pani burmistrzu, jak Pan wyłoży pieniądze na wykup gruntu tak jak Nakło to 

my może się bardziej zaangażujemy i to przyspieszymy. No to szybkie wyliczenie i się okazuje, że 

wyniesie to kilka milionów złotych. Odpowiedź samorządu była taka – top jest zadanie Generalnej 

Dyrekcji  Dróg  Krajowych  i  Autostrad,  a  my  nie  możemy  się  tak  mocno  zaangażować,  bo 

zaniechamy wiele zadań, jak choćby wspomniana oczyszczalnie ścieków, które są nam niezbędne. 

I wtedy powstał krajowy zespół przebudowy drogi nr 10 z Panem prezydentem Baranowskim, Pan 

burmistrz  Perliński  wszedł,  uczestniczyłem  chyba  dwa  razy  w  posiedzeniu  zespołu  i  mogę 

powiedzieć, że to były lata pracy, aby to się udało. Skuteczne było jeszcze dlatego, że nie zawsze 

trzeba zastępować innych w ich obowiązkach, bo obowiązkiem Generalnej Dyrekcji było się w to 

zaangażować. Czasami już później jak z funkcji samorządu województwa obserwowałem protesty 

na autostradzie  w Golionie pod Koninem to były to słuszne protesty.  Oczywiście obowiązkiem 

Generalnej Dyrekcji DKiA było zrobić tak objazdy, żeby nie zniszczono dorobku gminy Golina. 

A tam rozjeżdżono drogę, mieszkańcy chodzili tak jak tutaj na blokadach i to było słuszne działanie 

ze strony mieszkańców i  ze  strony gminy.  Szanowni Państwo,  dwudziestolecie  to  rzeczywiście 

doskonały czas na podsumowanie i chciałbym na koniec powiedzieć, że mamy wśród nas dwie 

osoby, które w tej Radzie Miejskiej były od samego początku – Pan przewodniczący Stefan Rymer 

i nieobecny dzisiaj usprawiedliwiony Pan Edward Gaczkowski. Dziękuje tym wszystkim, z którymi 

miałem przyjemność przez te dwadzieścia lat pracować, szczególnie przez te dwanaście pierwszych 

lat, kiedy bezpośrednio tutaj w gminie byłem zaangażowany. Dało mi to ogromnie dużo satysfakcji, 

którą czuję do tej pory. Dało mi to ogromne doświadczenie, ogromną wiedzę, w tyj wszystkim, aby 

potem już  Urzędzie Marszałkowskim pracować dobrze i myślę, że Wam Państwu wstydu tam nie 

przyniosłem, bo pracę, wiedzę zdobywałem tutaj razem z Państwem. Dziękuję bardzo.”

Przewodniczący podziękował Panu Lewandowskiemu za przekazanie wspomnień oraz za życzenia. 

W  związku  z  nie  wyrażeniem  chęci  wystąpień  przez  pozostałych  gości  przewodniczący 

poinformował,  że następnym elementem sesji  będzie pokaz multimedialny i o jego odtworzenie 

poprosił Panią Kamilę Bąk.

Pani  Kamila  Bąk  odtworzyła  pokaz  multimedialny  ukazujący  jak  przez  okres  dwudziestu  lat 

zmieniała się gmina Wyrzysk.

W związku z wyczerpaniem przedmiotowego punktu obrad przewodniczący o godzinie 1400 ogłosił 

przerwę w obradach.

Burmistrz, Pani Maria Bratkowska podziękowała przede wszystkim za wszystkie kwiaty, życzenia, 

które  były składane  na  ręce  Pani  burmistrz,  jednak również  pod adresem Wysokiej  Rady oraz 

działaczy minionego dwudziestolecia.

Po przerwie o godzinie 1445 obrady wznowiono.
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6. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

Przewodniczący poinformował, że każdorazowo protokół wyłożony jest do wglądu w biurze Rady 

była zatem możliwość zapoznania się z jego treścią. W związku z powyższym zapytał czy ktoś 

z radnych chciałby wnieść uwagi do przedstawionego protokołu?

Ze  względu  na  brak  uwag  przewodniczący  zaproponował,  aby  przyjąć  protokół  bez  jego 

odczytywania.

Rada jednogłośnie, w obecności 12 radnych przyjęła protokół Nr XLII/10 z dnia 28 kwietnia 2010 

roku.

6. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym, w tym z wykonania 

uchwał Rady Miejskiej.       

Przewodniczący  przypomniał,  że  informację  z  realizacji  uchwał  mają  radni  w  materiałach, 

natomiast sprawozdanie Pani burmistrz przedstawi ustnie.

Burmistrz,  Pani  Maria  Bratkowska powiedziała,że przedstawi najważniejsze kwestie do których 

zaliczyła   inwestycje,  których budowa trwa aktualnie i  są to:  Kanalizacja Żelazno- -  Dąbki, na 

drodze gminnej  Polanowo tzw.  Schetynówka,  zakończone zostały roboty na ul.  Akacjowej,  już 

tylko  odbiory  i  oby  wszystko  będzie  dobrze.  Ponadto  trwa  remont  świetlicy  w  Falmierowie. 

Wykonywane jest oświetlenie uliczne Wiejska – Rzęszkowo-Dobrzyniewo. Został złożony w tym 

tygodniu  wniosek  o  do  finansowanie  projektu  „Ochrona  wód  Zlewni  rzeki  Noteć”  czyli  ten 

wniosek,  który  ma  zakończyć  się  umową.  Poza  tym  w  tym  tygodniu  oddaliśmy  boisko 

wielofunkcyjne  z  terenem  utwardzonym  w  Osieku  –  centrum  sportowo-  rekreacyjne  – 

poinformowała burmistrz. Trwa postępowanie o udzielenie zamówienia publicznego na kanalizację 

w  Osieku,  na  zadanie  „Ochrona  wód  zlewni  rzeki  Noteć”.  Zostały  złożone  cztery  oferty  i  są 

w trakcie oceny. Są już też złożone dokumenty do pozwoleń na ulice we Wyrzysku na osiedlu 

leśnym i na ul. Szkolną i Słowiańską w Osieku. Ponadto jest już pozwolenie na rozbudowę ośrodka 

zdrowia  w  Osieku.  To  były  najważniejsze  kwestie.  Ponadto  burmistrz  powiedziała,  że  jeżeli 

Wysoka  Rada  życzy  sobie  bardziej  szczegółowe  sprawozdanie  to  burmistrz  przedstawi   je  na 

kolejnej sesji w miesiącu czerwcu.

Dyskusji nie nawiązano.

Sprawozdanie wraz z informacją z realizacji uchwał przyjęte zostało jednogłośnie, przy 13 głosach 

„za”.     

Informacja stanowi załącznik nr 3 do protokołu.
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7. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej  i  Radnych o działaniach podejmowanych 

w okresie międzysesyjnym.

Przewodniczący powiedział, że wszyscy radni uczestniczyli w otwarciu boiska w Osieka i to było 

najważniejszym wydarzeniem w ostatnim czasie,  w związku z  czym ograniczył  się  jedynie  do 

poinformowania o tym fakcie.

Dyskusji nie nawiązano.

9. Wystąpienia radnych Rady Powiatu w Pile oraz innych gości.

W związku z faktem, iż nieobecni byli przedstawiciele Rady Powiatu w Pile oraz pozostali goście 

nie wyrazili woli zabrania głosu przewodniczący zamknął przedmiotowy punkt obrad.

10. Rozpatrzenie projektów uchwał Rady Miejskiej w Wyrzysku w sprawach:

1) zmian w budżecie Gminy Wyrzysk na 2010 r.,

Przewodniczący  poinformował,  że  zmiany  w  budżecie  były  szczegółowo  omawiane  na 

posiedzeniach  Komisji,  łącznie  z  tymi  elementami,  które  zostały  wniesione  wobec  tego 

przewodniczący zapytał  czy jest  jeszcze potrzeba,  aby Pani  burmistrz  bądź w Jej  imieniu Pani 

skarbnik omawiała jeszcze raz zmiany w budżecie?

Potrzeby takiej ze strony radnych nie zgłoszono.

Przystąpiono do przedstawienia opinii do projektu cyt. Uchwały.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu  i 

Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/342/10 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.

2) zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne:Osiek n/Not. - budowa hali sportowej przy 

Gimnazjum,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.
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Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/343/10 stanowi załącznik nr 5 do protokołu.

3)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Osiek  n/Not.  -  dobudowa  gabinetu 

stomatologicznego przy Ośrodku Zdrowia,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

w  następujący  sposób  opowiedziały  się  za  cyt.  projektem  uchwały:  Komisja  Rozwoju 

Gospodarczego oraz  Komisja Oświaty, Zdrowia, Sportu i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie 

pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały, natomiast Komisja Rewizyjna głosowała 

następująco:  „za”  głosowało  2  członków  Komisji,  „przeciw”  głosował  1  członek  Komisji 

i 0 członków Komisji „wstrzymało się”. 

Radny,  Pan  Ryszard  Janowiak  poinformował,  że  Komisje  obradujące  w  dniu  18  maja  br. 

w następujący sposób opowiedziały się za cyt. projektem uchwały: tj. Komisja Rolnictwa, Rozwoju 

Wsi i Ochrony Środowiska: „za” głosowało 2 członków Komisji, „przeciw” głosował 1 członek 

Komisji i 0 członków Komisji „wstrzymało się”, natomiast Komisja Bezpieczeństwa i Porządku 

Publicznego oraz Komisja Budżetu i Finansów wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do cyt. 

projektu uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/344/10 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.

4)zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – rozbudowa obiektu OSP,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.
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Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/345/10 stanowi załącznik nr 7 do protokołu.

5)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Wyrzysk  –  budowa parkingu  miejskiego 

i drogi wewnętrznej z miejscami postojowymi,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/346/10 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.

6)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:Budowa  sieci  kanalizacji  sanitarnej 

z przepompowniami na terenie wsi Żelazno, Dąbki z rurociągiem tłocznym do Osieka nad 

Notecią,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.
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Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/347/10 stanowi załącznik nr 9 do protokołu.

7)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Kosztowo  –  budowa drogi  asfaltowej  do 

Szkoły Podstawowej z parkingiem,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/348/10 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.

8)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Wyrzysk  –  budowa  nawierzchni 

ul. Szpitalnej,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.
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Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/349/10 stanowi załącznik nr 11 do protokołu.

9)zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – utwardzenie ulicy Leśnej,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/350/10 stanowi załącznik nr 12 do protokołu.

10)zaciągnięcia kredytu na zadanie inwestycyjne: Wyrzysk – utwardzenie ulicy Dębowej,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/351/10 stanowi załącznik nr 13 do protokołu.

11)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Osiek  n/Not.  -  budowa  nawierzchni 

z odwodnieniem w ul. Wyrzyskiej (do drogi wojewódzkiej ),
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W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/352/10 stanowi załącznik nr 14 do protokołu.

12)zaciągnięcia  kredytu  na  zadanie  inwestycyjne:  Remont  drogi  gminnej  nr 129320  P na 

odcinku: droga krajowa nr 10 – droga wojewódzka nr 194,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu 

i Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/353/10 stanowi załącznik nr 15 do protokołu.

13) zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  uchwalenia  Gminnego  Programu  Profilaktyki  i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2010 rok,

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu  i 

Spraw Socjalnych wyraziły jednogłośnie pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały z 

jednoczesnym  uwzględnieniem  propozycji  zmiany  w  uzasadnieniu  i  załączniku  do  projektu 
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uchwały polegającej na zmniejszeniu o kwotę 5000 zł w § 4210 i utworzenia nowego paragrafu 

6060 w wysokości 5.000 zł (zakup urządzenia do badania ilości alkoholu w wydychanym powietrzu 

z przeznaczeniem dla Policji).

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska, Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego 

oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły  jednogłośnie  pozytywną  opinię  do  cyt.  projektu 

uchwały  z  jednoczesnym  uwzględnieniem  propozycji  zmiany  w  uzasadnieniu  i  załączniku  do 

projektu uchwały polegającej na zmniejszeniu o kwotę 5000 zł  w § 4210 i  utworzenia nowego 

paragrafu 6060 w wysokości 5.000 zł (zakup urządzenia do badania ilości alkoholu w wydychanym 

powietrzu z przeznaczeniem dla Policji).

Przewodniczący otworzył dyskusję w przedmiotowym zakresie.

Głos zabrał radny, Pan Kazimierz Dróbka, który powiedział, że w dniu dzisiejszym radni otrzymali 

e-mailem nową uchwałę, w której znajduje się § więcej 6060. Dlaczego tak się stało? – zapytał 

radny. Radny dodał, że pieniądze są te same, jednak dyskusji była nad paragrafem 4210. 

Przewodniczący odpowiedział, że jest to konsekwencja zaproponowanych poprawek prz omawianiu 

projektu tej uchwały na posiedzeniach Komisji. Propozycje te zostały pozytywnie przyjęte i aby 

Państwo radni mieli aktualną uchwałę została ona przesłana e-mailem.

Dalszej dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/354/10 stanowi załącznik nr 16 do protokołu.

14) przyjęcia „Gminnego Programu opieki nad zabytkami na lata 2010-2013”,

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja Rozwoju Gospodarczego, Komisja Rewizyjna, Komisja Oświaty, Zdrowia, Sportu i Spraw 

Socjalnych oraz Komisja Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska,wyraziły jednogłośnie 

pozytywną opinię do przedstawionego projektu uchwały.

Radny,  Pan  Ryszard  Janowiak  poinformował,  że  Komisje  obradujące  w  dniu  18  maja  br.  tj. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Porządku  Publicznego  oraz  Komisja  Budżetu  i  Finansów  wyraziły 

jednogłośnie pozytywną opinię do cyt. projektu uchwały.

Dyskusji nie nawiązano.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 
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Uchwała Nr XLIII/355/10 stanowi załącznik nr 17 do protokołu.

15) udzielenia bonifikaty od opłaty z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego w 

prawo własności nieruchomości.

W związku z faktem, iż projekt cyt. uchwały był przedmiotem posiedzeń Komisji przewodniczący 

poprosił o przedstawienie opinii.

Radny,  Pan Leonard Borowczyk poinformował,  że  Komisje  obradujące w dniu 17 maja br.,  tj. 

Komisja  Rozwoju  Gospodarczego,  Komisja  Rewizyjna  i  Komisja  Oświaty,  Zdrowia,  Sportu  i 

Spraw Socjalnych oraz  Komisja Rolnictwa, Rozwoju Wsi i Ochrony Środowiska zaproponowały 

przyjąć  następujące  stawki  bonifikaty  od  opłaty  z  tytułu  przekształcenia  prawa  użytko9wania 

wieczystego  w  prawo  własności  nieruchomości:  50  %  od  opłaty  w  przypadku  zapłaty  opłaty 

jednorazowo w formie gotówki, 40 % od opłaty w przypadku zapłaty opłaty na raty. W wyniku 

głosowania Komisję w następujący sposób opowiedziały się za zaproponowanymi stawkami:

- Komisja  Rozwoju Gospodarczego - „za” głosował 1 członek Komisji, „przeciw” 0 członków i 

„wstrzymało się” 2 członków Komisji;

-   Komisja  Rewizyjna  -   „za”  głosowało  2 członków Komisji,  „przeciw” 1  członek Komisji  i 

„wstrzymało się” 0 członków Komisji;

-   Komisja Oświaty, Zdrowia, Sportu i Spraw Socjalnych - „za” głosowało 2 członków Komisji, 

„przeciw” 0 członków Komisji i „wstrzymał się” 1 członek Komisji;

- Komisja Rolnictwa, Rozwoju Wsi i  Ochrony Środowiska - „za” głosował 1 członek Komisji, 

„przeciw” 2 członków Komisji, „wstrzymało się” 0 członków Komisji.

Radny, Pan Ryszard Janowiak poinformował, że Komisje obradujące w dniu 18 maja br. tj. Komisja 

Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego oraz Komisja Budżetu i Finansów zaproponowały przyjąć 

następujące stawki bonifikaty od opłaty z tytułu przekształcenia prawa użytko9wania wieczystego 

w prawo własności nieruchomości: 50 % od opłaty w przypadku zapłaty opłaty jednorazowo w 

formie gotówki, 40 % od opłaty w przypadku zapłaty opłaty na raty. W wyniku głosowania Komisję 

w następujący sposób opowiedziały się za zaproponowanymi stawkami:

-   Komisja  Bezpieczeństwa  i  Porządku  Publicznego  -  „za”  głosowało  3  członków  Komisji, 

„przeciw” 1 członek Komisji i „wstrzymało się” 0 członków Komisji,

-  Komisja Budżetu i Finansów -  Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z wyżej 

zaproponowanymi stawkami.

Przewodniczący przypomniał, że propozycją Pani burmistrz było 20 % i 10% , jednakże najdalej 

wychodzącą stawką była stawka 50 i 40 % i wobec tego przewodniczący zapytał czy ktoś chciałby 

zabrać głos w przedmiotowym zakresie? 
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Dyskusji nie nawiązano.

Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały z zaproponowanymi stawkami w wysokości 

50 i 40 %.

W wyniku głosowania uchwała podjęta została jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

Uchwała Nr XLIII/356/10 stanowi załącznik nr 18 do protokołu.

Opinie  Komisji  Rady  Miejskiej  w  Wyrzysku  dot.  Materiałów  na  XLIII  Sesję  Rady  Miejskiej 

w Wyrzysku w dniu 21 maja 2010 r. Stanowią załącznik nr 19 do protokołu.

 

11.Informacja Przewodniczącego Rady o złożonych w okresie międzysesyjnym interpelacjach 

i odpowiedziach na te interpelacje.

Przewodniczący  poinformował,  że  w  okresie  międzysesyjnym  nie  wpłynęła  na  ręce 

przewodniczącego żadna interpelacja i nie była w związku z tym odpowiedzi na interpelacje.

12. Interpelacje i zapytania radnych.

Radna, Pani Teresa Pinkowska w imieniu mieszkańców ul. Szkolnej i Słowiańskiej w Osieku n/Not. 

zwróciła się z zapytaniem kiedy będzie zrobiona nawierzchnia tych ulic, gdyż zadanie to miało być 

wykonane do końca czerwca br.

13. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.

Odpowiadając na interpelację radnej, Pani Teresy Pinkowskiej burmistrz, Pani Maria Bratkowska 

powiedziała,  że  w  przedstawionym  sprawozdaniu  Burmistrza  z  działalności  w  okresie 

międzysesyjnym  Burmistrz  podała,  że  przetarg  został  ogłoszony.  Ponadto  zgodnie  z 

obowiązującymi przepisami jest 14 dni  i następuje rozstrzygnięcie, po czym jeżeli nie ma odwołań 

kolejne  5  dni  i  jest  umowa.  Burmistrz  dodała,  że  są  to  tak  krótkie  uliczki,  że  prace  powinny 

zakończyć się we wskazanym terminie,  jeśli  tak się nie stanie to ostatecznym terminem będzie 

lipiec. Jednak wtedy trzeba będzie przenieść środki niewygasające do bieżącego budżetu.  

14. Wystąpienia sołtysów.

Sołtys  Bąkowa,  Pani  Teresa  Gwizdowska   w  związku  z  faktem,  iż  na  drodze  powiatowej 

przebiegającej  przez  Bąkowo  zostały  rozpoczęte  prace  i  została  zepchnięta  ziemia  z  pobocza 

zwróciła  się z prośbą o o informację kiedy ta ziemia będzie wywożona i  czy będzie  ją można 

wykorzystać do wyrównania boiska w Bąkowie.

W odpowiedzi na Burmistrz odpowiedziała, że kwestię tę należy rozpoznać czy powiat potrzebuje 

tę ziemię czy nie i jeśli będzie taka możliwość to sołectwo tę ziemię dostanie. Jeśli tak się nie stanie 

to będziemy  szukać innego sposobu – dodała Burmistrz.
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15. Wolne głosy i wnioski.

Radny,  Pan  Leonard  Borowczyk   w  związku  z  przypadającą  rocznicą  20-lecia  odrodzenia 

samorządu  złożył  wniosek  pod  adresem  Wysokiej  Rady  o  podjęcie  inicjatywy  w  sprawie 

wystąpienia o nadanie odznaczeń honorowych dla zasłużonych pracowników samorządowych oraz 

radnych, którzy przez okres 20 lat służyli dla dobra gminy i społeczności lokalnej.

Radny, Pan Józef Jasik w imieniu członków Komisji Rozwoju Gospodarczego zwrócił się z prośbą 

o udostępnienie  na kolejne posiedzenie  Komisji  umowy dzierżawy obiektu „Pokusa” w Osieku 

n/Not.

Radca, Pan Ireneusz Subczyński odpowiedział, że jest to kwestią działania Komisji i Burmistrz jako 

organ udostępni ten dokument.

W związku ze zgłoszeniem przez radnego, Pana Leonarda Borowczyka wniosku przewodniczący 

zasugerował,  aby  wniosek  ten  przegłosować.  Wniosek  w  wyniku  głosowania  przyjęty  został 

jednogłośnie, przy 13 głosach „za”. 

16. Zakończenie obrad. 

W związku  z  wyczerpaniem przyjętego  porządku  obrad  o  godzinie  1537 przewodniczący Rady 

zamknął XLIII Sesję Rady Miejskiej w Wyrzysku dziękując wszystkim obecnym za udział.

Protokół sporządzono w jednym egzemplarzu, na podstawie zapisu magnetofonowego.

Protokół sporządziła           Sekretarz obrad                     Przewodniczący Rady

Aleksandra Brzezińska               Radny, Pan Krzysztof Bartkus                  Stefan Rymer  

podinspektor ds kadrowych

     i obsługi rady gminy 
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